
 انظٛزج انذاتٛح

 الهام خضير عباس شبّرالأستاذ.

 ---------- انعهٕو انظٛاحٛح كهٛح –انجايعح انًظتُصزٚح 
Mobile: +4490072077499 

Email:elhamshubbar@uomustansiriyah.edu.iq  

elhamshubbar@yahoo.com 

 تعرٌفً: هلخص 

  نحذ الاٌ   1989ٔسارج انتعهٛى انعانٙ انعزالٛح فٙ انجايعح انًظتُصزٚح /تذرٚظٛح 

  (  6116-11-65حصلت على الاستاذية في الاقتصاد السياحي). 

  6115الاستاذ الاول لقسم ادارة الفنادق لسنة. 

  4102-2013يعأٌ انعًٛذ نهشٕؤٌ انعهًٛح ٔانذراطاخ انعهٛا /كهٛح انعهٕو انظٛاحٛح 

  1984-1980انتذلٛك انفُٙ فٙ يكتة انفزاخ الأطظ /انًإطظح انعايح نهظٛاحح تغذاد الادارج ٔيظإٔنح 

  1985يذٚزج شإٌٔ ادارّٚ فٙ يذٚزٚح شثاب كزتلاء /ٔسارج انشثاب 

  1986-1985يذٚزج يذٚزٚح شثاب كزتلاء /ٔسارج انشثاب 

  نعزاق.ا–تغذاد –رئٛظح تحزٚز يجهح الاطزٔحح طثعح انعهٕو انظٛاحٛح ٔالاحار ٔانتزاث 

 9102 -9102عضٕ نجُح اطتشارّٚ عهًٛح نًجهح تحٕث انصادرج يٍ يزكش نُذٌ نهثحٕث ٔانذراطاخ. 

 انذراطٛح انشٓاداخ: 

 

 M.Sc:1-  0222انجايعح انًظتُصزّٚ –كهٛح الادارج ٔالالتصاد –لظى الالتصاد /التصاد طٛاحٙ /ياجظتٛز عهٕو التصادٚح . 

 B.Sc.2-  1980تكانٕرٕٚص التصاد /كهٛح الادارج ٔالالتصاد /جايعح تغذاد 
 

 ًٙٚانجٕائش ٔانتكزٚى الأكاد 

 

 : ّٚٔانُذٔاخ داخم ٔخارج انعزاق. تمذٚزٚح عٍ يشاركاخ فٙ انًإتًزاخ  جشٓادا 07شٓاداخ تمذٚز 

 3 ٙشكز ٔتمذٚز يٍ ٔسٚز انتعهٛى انعان--- 

 6 ٍانجايعح انًظتُصزٚح  رئٛض  شكزٔتمذٚز ي  

 90  ٍكهٛح انعهٕو ٔعًذاء كهٛح الادارج ٔالالتصاد /يٍ انجايعّ انًظتُصزٚح ٔجايعح كزتلاء ٔجايعحانكٕفح شكز ٔتمذٚز ي

  انظٛاحٛح 
 

 انخثزج الأكادًٚٛح ٔانتذرٚض: 

 

  طُح  01اكادًٚٙ  فٙ انتعهٛى انعانٙ نًذج تذرٚض خثزج. 

 9112-0222لظى انظٛاحح فٙ جايعح درَح /نٛثٛا  ٛح ٔرئٛظح تذرٚظ 

 2008-2007ى انظٛاحح /يعٓذ دٔكاٌ طهًٛاَٛح تذرٚض طُح ٔاحذج فٙ لظ 

 ٌنكهٛاخ انعهٕو انظٛاحٛح فٙ انعزاق. لطاعٛح  عضٕ نجا  

  ٕانهجُح انٕطُٛح نهًُاْج فٙ ٔسارج انتزتٛح /يذٚزٚح انتعهٛى انًُٓٙ  دائىعض 

 تذرٚض. عضٕ نجاٌ عهًٛح ٔدراطاخ عهٛا ٔتزلٛاخ ٔنجُح اختثار صلاحٛح 

  ٕنجاٌ يُالشاخ نزطائم انذراطاخ انعهٛا ٔرئٛض عض. 



 (0ٔدتهٕو عانٙ تالارشاد انظٛاحٙ) (ٔاحذج )ٔاطزٔحح دكتٕراِ( 01 )اشزاف عهٗ رطائم ياجظتٛز. 
 
 
 

 انًمزراخ انذراطٛح انتٙ تى تذرٚظٓا: 

 

 انذراطاخ الأٔنٛح  انذراطاخ انعهٛا 

  ًاولىهرحلت ---)ًظرٌت جزئٍت (الالتصاد السٍاح 

 . الالتصاد السٍاحً )ًظرٌه كلٍت (... هرحلت ثاًٍت 

  ًهرحلت ثالثت----الاستثوار السٍاح 

  تهرحلت ثالث-------ادارة فٌادق 

  هرحلت اولى-----هباديء ادارة اعوال 

  هرحلت اولى---هباديء التصاد 

  ًهرحلت رابعت /لٍبٍا----تخطٍط سٍاح 

 دوكاى سلٍواًٍت هرحلت ثاًٍت /لٍبٍا وهعهذ----د سٍاحً ارشا 

  هرحلت ثاًٍت /هعهذ دوكاى سلٍواًٍت----ادارة فٌادق وهطاعن 

  لٍبٍا سٍاحت  هرحلت ثاًٍت----شركاث سفر/ 

  هرحلت ثالثت سٍاحت /لٍبٍا---ادارة هكاتب سٍاحٍت 

 هرحلت ثالثت التصاد  /لٍبٍا----تخطٍط التصادي تٌوٍتو 

  لٍبٍا التصاد  هرحلت رابعت----هشكلاث التصادٌت/ 

  ًهرحلت رابعه سٍاحت /لٍبٍا------تسىٌك سٍاح 

  هرحلت ثاًٍت التصاد /لٍبٍا-----التصادٌاث هىارد 

  هرحلت رابعه سٍاحت----اسالٍب واعذاد بحث 

 

 

 

 

    التصادٌاث  هادة       

 السٍاحت 

  هادة الاستثوار

 السٍاحً 

هاجستٍر هرحلت 

 علىم سٍاحٍت

------------------- 

  التصادٌاث

 السٍاحت 

دبلىم عالً -هرحلت 

 ارشاد سٍاحً

 

 :الأَتظاب انًُٓٙ أ انجًعٛاخ 

 جوعٍت السٍاساث العاهت والتٌوٍت البشرٌت . -1

 جوعٍت ادارة الاعوال العرالٍه . -2

 .ًمابت الاكادٌوٍٍي العرالٍٍي  -3
----------------------------------------------------------- 

  انعهًٛحانًُشٕراخ 

 

 تحٕث عهًٛح: 

 1- دراسة تطبيقية عن الشركة العامة لمزيوت النباتية –العوامل المؤثرة عمى انتاجية العمل 
 2-. السبل الكفيمة لتكوين الميارات السياحية والفندقية في المنطقة الشمالية من العراق 
 3-.تقويم العممية التدريبية لطمبة قسم السياحة وادارة الفنادق 
 4-التعميم والتدريب السياحي ودورىما في بناء قوة العمل السياحية في العراق . تخطيط 
 5-) اتجاىات التدريب السياحي في العراق )مع التركيز عمى واقع العلاقة بين سياسة التدريب وسياسة التعميم في العراق 
 6-  وقائع المؤتمر العممي الثاني لكمية العموم السياحية في –مقومات العرض السياحي ومستقبل الطمب السياحي في كربلاء

 12/3/2114-11لمفترة من –جامعة كربلاء 



 7-   كربلاء السياحية )دراسة ميدانية اىمية استغلال وتطوير امكانيات  
 8-  دور منافذ الحدودفي تنمية وتنشيط الحركة السياحية في العراق مع التركيزمطار بغداد الدولي 
  ونقطة طريبيل. 
 9- ) تنمية سياحة الشباب في العراق) دراسة ميدانية في محافظة بغداد 
 11- التدريب الميني في القطاع السياحي والفندقي  في العراق 
 11- العمالة في القطاع السياحي الاشتراكي في العراق تقدير التحميل الكمي لمعوامل المؤثرة في 
 ) دراسة قياسية( 
 12-كمية –وقائع ندوة الاستثمار في الاقتصاد الميبي –ثمار السياحي واثره في التنمية الاقتصاديو في ليبيا تشجيع الاست

 بنغازي .–جامعة قاريونس -19/7/2113-8لمفترة من –قسم الاقتصاد –الاقتصاد 
 13-الماضي –ادية في ليبيا وقائع مؤتمر التنمية الاقتصفي التنمية الاقتصادية في ليبيا .ره تخطيط الموارد البشرية واث

 الييئة القومية لمبحث العممي /مركز بحوث العموم الاقتصادية .-16/12/2112-14طرابمس لمفترة من –والحاضر 
 14- ستراتيجيــة التنميــةالسياحيــــــة الوطنيـــــــــــةاالتصنيــع السياحــي و 
 )خيـار أمثـل لدعـم النمـو الاقتصـادي في العـراق( 
 15-  واقع السياسة السياحية في العراق)دراسة تحميمية ورؤيا مستقبمية 
 16-أدارة المخاطرو الازمات في المنظمة السياحية العربيو دراسو حالة مصر والعرا ق 
 17- دراسة نظريو ومقترحات مستقبمية عمى المستوى العربي والمحمي –اىمية تكنولوجية المعمومات في تنمية القطاع السياحي

- 
 18-)تحديات البطالة والسياحة المستدامة في العراق)الواقع والاسباب وسبل المعالجة 
 19-)دراسة تحميمية لمعرض الفندقي في السميمانية )واقع وطموح  
 21-دراسة تحميمية  -سوق العمل السياحي في العراق تطوره، واقعو، تحدياتو.  
 21- (دراسة تحميمية 2111-2112مفترة )الاقتصادية لمتنمية السياحية في العراق لتقييم دور القطاع الخاص في دعم المنافع     
 22-) مقومات التنمية السياحية ومؤشرات تطورىا في محافظة بابل) دراسة تحميمية 
 23- ةاع السياحي العراقي دراسة تحميميمؤشرات عن واقع تشغيل المرأة في القط 

           (كزتلاء يحافظح   ٙ فٙاحعهٗ يظتمثم انطهة انظٛ اًْٛح تُٕٚع الاًَاط انظٛاحٛح  ٔتأحٛزْا  - 24 
 25- دراسة تحميمة ومستقبمية (السياحة العربية البينية ومعوقات  مقومات( 
 26-المختمط في العراق  التفكير السياحي واثره في سعادة الضيف  (دراسة تطبيقيو عن الاقسام التشغيميو في فنادق القطاع

2115. 
 27-دراسة تطبيقيو عن الاقسام التشغيميو في فنادق القطاع المختمط في العراق التفكيرالسياحي واثره في ثقافة جودة الخدمات )

2115. 

اصول التعامل واثره عمى رضا السياح )دراسة ميدانية لعينة من فنادق افميم كردستان ( -28              

تحج تجزٚثٙ          -( طُٕاخ2-4عًار )أطفال تلأا نذٖتمذٚز انذاخ  انتذرٚة انزٚاضٙ  ٔانُشاط انتزفٛٓٙ عهٗتأحٛز   -92  



 مقومات السياحة البيئية في ىور الدلمج وامكانات التنمية المستقبمية -31

      كمية العموم السياحية لجامعتي  تنمية رأس المال البشري وتأثيره في مخرجات التعميم السياحي الجامعي )دراسة تطبيقية في-31
 ( المستنصرية وكربلاء

 ". مستقبلية حالية استثمارية وفرص واقع"التمر عين قضاء تنمية في ودوره كربلاء في السياحي التخطيط-26       
 .يةتحليل سةراد التمر عين قضاء كربلاء محافظة في المتوازنة السياحية التنمية مقومات- -22         

 . ق العرا في السياحي للعمل المنظمة السياحية للتشرعات والنوعي التأريخي التطور-23        

      24-ومصر العراق بين مقارنة رسة ا د السياحي الارشاد مهنة تنظيم قوانين . 

63الثقافية السياحة تطور في والاثرية التأريخية للمدن المستدام التأهيل 
 ازمة الارهاب ومستقبل السياحة )الاسباب .الاثار والمواجهه( -23     

 : 7الكتب المؤلفة  
 1- 2115-عمان –دار اثراء لمنشر والتوزيع –مدخل متكامل في الاستثمار السياحي والتمويل. 
 2- العتبة العباسية المقدسة  –دار الكفيل لمطباعة والنشر والتوزيع  –مديريو التعميم الميني –مبادي الاقتصاد السياحي-

2114. 
 3- بغداد –مطبعة الكتاب -نظريات الاقتصاد الجزئي واستخداميا في الاقتصاد السياحي-الجزء الاول -الاقتصاد السياحي-

2114. 
 4-  بغداد –مطبعة الكتاب -نظريات الاقتصاد الكمي واستخداميا في الاقتصاد السياحي  -الجزء الثاني -الاقتصاد السياحي-

2114. 
 5-  2116-2115بغداد –وزارة التربية –الارشاد السياحي _مديرية التعميم الميني. 
 6-  2117-2116عمان ،–دار الأيام لمنشر والتوزيع -تحميل وتقييم ورؤيا استراتجية–الخصخصة والتنمية السياحية   
 7- ) 2119-2118عمان الاردن –دار دجمة لمنشر والتوزيع -اقتصاد المعرفة والسياحة )تحميل معاصر لعلاقات وتطبيقات. 
  الشركات ومكاتب السفر والسياحو (و)التخطيط السياحي والتنمية المتوازنو (.كتابين تحت الانجاز( 
 ليبيا –درنة -2111- الاول(العدد   الييمع:واحدة بعنوان )السياحة نير من الذىب (في مجمة ) المقالات 
 : ضًٍ دراطّ عٍ تطٕٚز انظٛاحح انذُٚٛح  فٙ انعزاق )انمٕٖ انعايهح عزضا ٔطهثا فٙ فُادق ٔيطاعى يُطمح فصول  6الفصول

ٔيمتزحاخ عٍ الادارج انظٛاحٛح ٔانتزٔٚج ٔانتظٕٚك انظاحٙ فٛٓا ( /انًكتة الاطتشار٘ فٙ الادارج –انذراطح 

 1992-1991ٔالالتصاد/انًظتُصزٚح   

 : 8ورقة عمل 
 1- التوازن بين العرض والطمب لمميارات السياحية في العراق                                                                             
 2- . السبل الكفيمة لمنيوض بالواقع السياحي في محافظة بابل 
 3-  الارىاب ومستقبل السياحة 
 4-   في العراق.  تنميو السياحيوالركائز الاساسيو لتبني استراتيجيو ال 

 5- . اساسيات في متطمبات المقابمة الشخصية لمتوظيف 
 6-  السياحة الدينية امل الارتقاء مستقبل واعد ( اىمية المدائن ومرقد سميمان المحمدي(- 
 7- . دور القطاع الخاص في تمبية متطمبات سوق العمل السياحي العراقي 
 8-  2118-العراقيمؤشرات عن سوق العمل السياحي. 



 :تطٕٚز انًٓاراخ  

 

 Certifications.  Conferences.    Workshops. 

 : مؤتمرات داخل وخارج العراق  61المؤتمرات والندوات 

 1- 1989 بغداد السياحةالجامعو المستنصريو /قسم والاقتصاد/ في كميو الادارة  المتخصصة السياحيةالندوة العمميو. 
 2- بغداد.1992في شباط  السياحةىيئو  بإشرافالعامو  السياحيةالندوة/ 
 3- العراق.–/البصرة 1994الثالثو في شباط  السنوية السياحيةالندوة 
 4- 2111-الاردن نيسان–/عمان  والفندقية السياحيةقسم الادارة الزيتونة المعمومات في جامعو  تكنولوجيامؤتمر عن. 
 5-2112-الاقتصاديةليبيا /مركز البحوث -في طرابمس البشرية الموارد ن التنمية الاقتصادية ومؤتمر ع 
 6- 2113ليبيا / –بنغازي –في جامعو قاريونس /قسم الاقتصاد لاقتصاد الميبي  في امؤتمر عن الاستثمار 
 7- 2117الاردن نيسان –مؤتمر عن ادارة المخاطر واقتصاد المعرفو في جامعو الزيتونو/عمان. 
 8- والعممي العاشر في الجامعو المستنصريو /كميو الادارة والاقتصاد /)الاقتصاد العراقي )التحدياتالمؤتمر الوطني الاول-

 ..2111-المستقبل( بغداد -الفرص
 9-المؤتمر العممي الدولي الثالث/جامعو كربلاء /كميو الادارة والاقتصاد/اعتماد القدرات العمميو _المؤتمر العممي السادس و

 ..2111يث  الاداري والاقتصادي والمالي في العراق/ايار الييكمو والتحد لإعادة
 11- دارةالدينيو  السياحة لكميةالاول المؤتمر العممي  .2113اذار  –المؤسسات الفندقيو في جامعو كربلاء  وا 
 11-دارةالدينيو  السياحة لكمية الثاني المؤتمر العممي  .2114اذار –جامعة كربلاء  المؤسسات الفندقيو في  وا 
 12- 2115.الاسكندرية -كمية التربية الرياضية في جامعة اسيوط  مصر–المؤتمرالدولي لعموم الرياضة والصحة 

 13- كمية العموم السياحيو –الندوة العممية الاولى  لكمية العموم السياحية عن واقع القطاع السياحي والتحديات الامنية-
2115. 

 14- 2116-الدراسات الانسانية والعموم الجامعة في محافظة النجف مؤتمر العممي الدولي  الاول لكمية. 
 15- 2117شباط –الندوة العممية السنويو لكمية العموم السياحية  في دعم الاىوار والسياحة . 

 16-لحديثة بعنوان )انعكاس المتطمبات ا في كمية الادارة والاقتصاد/ الجامعو المستنصرية الندوة العممية الثانية لقسم المحاسبة
 .2118-3-28لمبحث العممي عمى الترقيات العمميةوتصنيف جودة الجامعات (

 17- علاء الدين كيكوبات التركيو  الانياجامعة –نظرة نحو المستقبل –مؤتمر بابير العممي الدولي الاول لمعموم السياحية
 .2118/نيسان 15-13-انطاليا -الحكومية

 18- 2118نيسان –اربيل –ة الاعمال العراقيو المؤتمر الدولي السنوي لجمعية ادار. 

 19- 2118-واقع وطموح (–النشاط السياحي في العراق –الندوة العممية  السنويو لكمية العموم السياحيو 

 21-دور  المؤتمر الدولي السنوي الثامن عشر لممنظمة العربيو والتنميو الاداريو بالتعاون مع وزارة الخدمة المدنية العمانيو(
 .2118-11-27-26(مسقط 2131الحكومات العربيو في تحقيق اىداف التنمية لمستدامة 

  (12ورشات العمل:) 



 ورقو عمل بعنوان)اىميو توازن العرض والطمب عمى القوى  في ورشو عمل قامت بيا منظمو الاساتذة الجامعيين/ المشاركو
 2119في ورشو عمل قامت بيا منظمو الاساتذة الجامعيين/ المشاركو -ع ومقترحات(واق-العاممو بالقطاع السياحي في العراق

 2- السبل الكفيمو بالنيوض  الاول المقام في محافظو بابل بعنوان الدولي المشاركو بورقو عمل في ممتقى بابل السياحي(
                     .                                                  2111 بالقطاع السياحي في محافظو بابل(

 3-2113– العراق المشاركو بورشو عمل عن تطوير القطاع الخاص في اقميم كردستان 
 4- المشاركة بورقة عمل ورئاسة جمسة الندوة العممية الاولى  لكمية العموم السياحية عن واقع القطاع السياحي والتحديات

 . 2115-كمية العموم السياحيو –الامنية 

 5-بغداد –المدائن -المشاركة بورشة عمل  بالتعاون بين كمية العموم السياحية  و ادارة المزار الخاص لسميمان المحمدي-
 . 2116-باحثة ورئيس جمسة 

 6- 2116-كمية العموم السياحية –قسم الجودة –المشاركة ببرنامج تأىيل الخريجين في محور فن المقابلات الشخصية. 
 7-ل حول ممف لمناقشة ادراج الاىوار والمدن الاثريو العراقيو الى لائحة التراث في فندق المنصور و  المشاركة بورشة عم

 .2116برعاية ىيئة السياحة  في حزيران 
 8-دعوة من ىيئة الاستشاريين في مجمس الوزراء  - عن قانون اصلاح القطاع السياحي والنيوض بو المشاركة بورشة عمل

 . 2116في الخامس من ايمول 
 9- المشاركة في ورشةعمل اقاميا معيد الادارة التقني حول )كفاءة مخرجات التعميم السياحي وفق متطمبات سوق العمل في

 2116-9-29العراق (

 10 -2017 – - - العممي والبحث العالي التعميم زرة ا و رق ا الع خارج في العممية المجلات تصنيف حول عمل ورشة . 

 11- 2017 – - - الثاني تشرين والاداب لمعموم المستنصرية الجامعة جائزة عن عمل ورشة . 

 12- الجامعة في العمميةالمركزيو الترقيات ) 2017 لسنة 167 - رقم العممية الترقيات تعميمات( عمل ورشة في المشاركة  

 2018-3-29– السياحية العموم كمية في العميا ساترا الد قاعة عمى المستنصرية 

 13- اسس وميارات المقابمة المشخصيو لمتوظيف ( وحدة التاىيل والمتابعو –ورشة عمل لخريجي قسم المغو لفرنسيو(
 والتوظيف في كمية الاداب الجامعو المستنصريو .

 

  الشيادات :الدورات و 
 1-0229-فٙ انجايعح انًظتُصزٚح كهٛح الاداب  انهغاخ يعٓذ–لغة انكليزيه  تقوية  شهادة دورة 

 

 9-0221-انجايعح انًظتُصزٚح –انتعهٛى انًظتًز -تذرٚض ائكشٓادج  دٔرج طز  

  0-  9100-انجايعح انًظتُصزٚح –يزكش انحاطٕب فٙ كهٛح الادارج ٔالالتصاد -شٓادج حاطٕب. 

 3-السياحية العلوم كلية والتدريب المستمر التعليم وحدة الحديثة التدريس وطرق الالكتروني التعليم متطلبات دورة شهادة 

 ل ايلول المستنصريه الجامعه 2017 . 
 

 2-  ّٛ8112-11-4-شٓادج تُظٛى دٔرج تذرٚثّ كًمزرنهثزَايج ٔيحاضز فٙ يزكش انتعهٛى انًظتًز فٙ انجايعّ انتكُٕنٕج. 
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Mustansiriyah University – College of Tourist Sciences 
Mobile: +9647702503944 
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elhamshubbar@yahoo.com 

 PERSONAL SUMMARY: 

. 

• teaching at Mustansiriyah University / Iraqi Ministry of Higher Education in 1989 till now. 
• I got a professorship at the tourist economy )11/26/2012). 
• Associate Dean for scientific affairs; and graduate / College of Tourist Sciences 2013-2014 
• Responsible management and technical audit of the Office of the Euphrates / General Organization 
for Tourism Baghdad, 1980-1984 
• Director of Administrative Affairs in the youth Karbala Directorate / Ministry of Youth 1985 
• DIRECTOR OF YOUTH KARBALA DIRECTORATE / MINISTRY OF YOUTH 1985-1986. 
 • Editor-in-chief of the magazine Al-Atroha edition of the science of tourism and archeology and 
heritage - Baghdad - Iraq. 
• Member of a scientific advisory committee for a research journal published by the London Center for 
Research and Studies 2019- 2018. 
 

•  EDUCATION:  : 

 

 1-: Master Economics / tourist economy / Department of Economics, Faculty of Administration and 
Economy of Mustansiriyah  university  - 1988. 

 2- Bachelor: Bachelor of Economics / Faculty of Administration and Economics / University of Baghdad 
in 1980 
 

 ACADEMIC HONORS AND AWARDS: 

 

 certificates of appreciation: 17 certificates  estimated  for  posts at conferences and seminars both inside 
and outside Iraq. 
3 thanks and appreciation from the Minister of Higher Education --- 

 6 from  the President of the University of Mustansiriyah 

 21 from  deans of the Faculty of Administration and Economics / from Mustansiriyah University and the 
University of Kufa and Karbala University and the Faculty of Science tourist.: 

 

 ACADEMIC /TEACHING EXPERIENCE: 

 
1• Academy of teaching experience in higher education for 30 years. 
2• teaching and head of the tourism department in Darnah University / Libya 1999-2005  

mailto:elhamshubbar@uomustansiriyah.edu.iq


3• teaching one year in tourism Department / Dukan Institute  Sulaymaniyah  2007-2008  
4• Member of the sectoral committees of the faculties of Science tourist in Iraq. 
5• Member of the National Committee of the curriculum at the Ministry of Education / Vocational Education 
Directorate 
6• Member of the scientific committees and the Graduate and upgrades and the Committee for testing the 
validity of teaching. 
7• Member and Chairman of the panel discussions of the graduate messages. 
8• oversee of the Master messages and one doctoral thesis. 
 
 
 
 
 
 

COURSES TAUGHT: 
 

Undergraduate Graduate 

• tourism economy --- the first stage 
1• tourist  investment ---- third  stage 
2• Hotels Management ------- third  stage 
3• Principles of Business Administration ----- 
first stage 
4• principles of economy --- the first stage 
•  
5• Tourism Planning ---- fourth stage / Libya 
6• tourist guide the second stage ---- / Libya 
and the Institute of Dukan Sulaymaniyah 
7• management of hotels and restaurants ---- 
second stage / Dukan Sulaymaniyah Institute 
8• Management of travel and tourism 
companies ---- second stage Tourism / Libya 
9• management of tourist offices --- third 
phase Tourism / Libya 
10• economic planning ---- third phase of 
Economics / Libya 
11• economic problems ---- the fourth stage 
of the economy / Libya 
12- tourism marketing ------ fourth stage 
Tourism / Libya 
13•• Resource Economics ----- second phase 
of Economics / Libya 
14• methods and prepare Search ---- Tourism 
fourth stage 
 

 
1- Tourism Economics / Master tourist Sciences 
2- tourist  investment/ Master tourist Sciences 
 
3- tourism economics / Diploma High Tourist 
Guidance 

 

PROFESSIONAL AFFILIATIONS: 

 

 1- The Iraqi Association  for Public Policies and Human Development. 

 2- Iraqi Business Administration Association. 

 3 - Iraqi Academic Association. 
 



PUPLICATIONS: 

• scientific researches: 
 
-1- affecting labor productivity Empirical Study of the General Company for Vegetable Oils - 
• 2-ways to create a tourism and hotel skills in the northern region of Iraq. 
• 3-training process for students of tourism and hotels  management department hotels. 
• 4-planning education and training, tourism and their role in building the tourism work force in Iraq. 
• 5 tourism training directions in Iraq (with a focus on the reality of the relationship between the training 
policy and education policy in Iraq) 

 . - elements of the tourist offer and the future of tourism demand in Karbala Proceedings of the Second 
Scientific Conference of the Faculty of Science tourist in Karbala University -llfterh from 11-12 / 3/2014 

 • 7. importance of exploiting and developing the tourist potential of Karbala (field study 

 •-8 the role of  borders in developing and stimulating tourism in Iraq with Baghdad International 
airport& The point Trebil 

 • 9- Youth Tourism Development in Iraq (a field study in the province of Baghdad) 

 • 10-vocational training in the tourism and hospitality sector in Iraq 

 • 11-quantitative analysis of the factors affecting the estimation of employment in the tourism sector in 
Iraq Socialist 

 (An Empirical Study) 

 • 12- encouraging tourism investment and its impact on economic development in Libya Proceedings of a 
symposium on investment in the Libyan economy, Faculty of Economics of 8-19 / 7/2003 Garyounes -
bnghazi University. 

 • 13-HR planning and its impact on economic development in Libya -- economic development 
conference in Libya-- past and present -trabuls for the period 14-16 / 12/2002-National Commission for 
Scientific / Economic Sciences Research Center research. 

 • 14 - the tourism a-manufacturing  and national developing Tourism strategy  

 • )optimal choice to support economic growth in Iraq) 

 • 15-- and reality of tourism policy in Iraq (analytical study and future vision 

 • 16-Dangers management and crises in the Arab Tourism Organization case study of Egypt, s Aera 

 • 17-importance of information technology in the tourism sector development Study theory and future 
proposals to the Arab and local level -. 

 • 18-Challenges of Unemployment and sustainable tourism in Iraq (actually, causes and remedies) 

 • 19-analytical study of the hotel display in Sulaymaniyah (reality and ambition) 

 • 20-tourist labor market development in Iraq, and the reality, Thdyate- analytical study. 

 • 21-assess the role of the private sector in supporting the economic benefits of tourism development in 
Iraq for the period (2002-2011), an analytical study. 

 • 22-components of tourism development and indicators of development in the province of Babylon 
(analytical study) 

 • 23- indications about the reality of the women employment in the tourism sector of the Iraqi analytical 
study 

  24 -- the importance of diversifying tourism patterns and their impact on the future demand for tourism 
in the province of Karbala) 

 • 25. elements and obstacles inter-Arab tourism (analytical study and future) 

 • 26-thinking tourism and its impact on the guest HE) An Empirical Study of the operational 
departments in the mixed sector hotels in Iraq in 2015. 

 27-tourism thinking and its impact on the quality of service) for the study of practical operational 
departments in the mixed sector hotels in Iraq in 2015. 

          28-assets deal and its impact on the satisfaction of tourists (a field study of a sample of Kurdistan 
Avljem Hotels) 

 29. impact of sports training and recreational activity on the self-esteem in children ages 4-5 years-
empirical research 



 • 30-elements of eco-tourism in Hor Aldelmj and potential future development31. Development of human 
capital and its impact on the outputs of university tourism education (applied study in the Faculty of 
Tourism Sciences of Al Mustansiriya and Karbala universities) 

        32- Tourism Planning in Karbala and its Role in the Development of Ain Al-Tamr District "Current 
Investment Opportunities and Opportunities". 

          33- The sources of balanced tourism development in Karbala governorate Ain al-Tamar study An 
analytical study. 

         34- Historical and qualitative development of tourist legislations organizing tourism work in the 
cities. 

      35- Laws regulating the profession of tourism guidance, a comparative study between Iraq and Egypt. 

         36. The importance of sustainable rehabilitation of historical and archaeological cities in the 
development of cultural tourism 

      37. The crisis of terrorism and the future of tourism (causes, impact and confrontation) 

  

 • Books authorized:7 

1-inlet integrated in the tourism investment and financing -dar ethraa  for publication and distribution-Amman -

2015. 
• 2-Principles of the tourist economy - vocational education - House sponsor for printing, publishing and 
distribution –print by  Abbasid holy -2014. 
3-tourist economy - first part-theories of microeconomics and used in-Press writers tourist economy Baghdad -
2014. 
• 4- tourism economy Part II – theories of  macroeconomic and used in the tourism economy –printing house 
book -Baghdad -2014. 
• 5. tourist Guide _mderah vocational education -mash -bgdad of Education from 2015 to 2016. 
• 6- privatization and Tourism Development Analyze and evaluate the vision and strategy-Alaiam  for  publication 
and distribution-Amman.2016 to 2017 
7-knowledg economy &tourism –modern analysis to relationships &application ,dardijlah for publication and 
and distribution-Amman.2018 
 

•Articles: one titled (tourism river of gold) in the magazine (ALHAILAA) -2000 number of zero-Darna –libiya 

 

Astudy 
--6 Chapters of the study for the development of religious tourism in Iraq (manpower supply and demand in the 
study area restaurants and hotels – Proposals  for tourism management andtorist  marketing promotion in it. /  
consulting firm in administration and economics / Mustansiriya 1991-1992 

• worksheet: 7 
 
1-balance between supply and demand for tourism skills in Iraq 
• 2- ways to promote the reality of tourism in the province of Babylon. 
• 3- (crisisof terrorism and the future of tourism) (causes and effects and ways to address) 
4- main pillars to adopt Tourism Development a strategy in Iraq. 
• 5. basics in personal interview for employment requirements. 
• 6- (religious tourism hope of raising a promising future) the importance of the cities and the tomb of Suleiman 
Mohammadi - 
• 7. The role of the private sector in meeting the Iraqi tourism labor market requirements. 
8- Indicators of the Iraqi Tourism Labor Market. 
 
 

• SKILLS DEVELOPMENT 

 

Conferences.& seminar : 15 conferences inside and outside Iraq. 
 1-scientific symposium tourism specialized in the College of Management and Economics / University of 

Mustansiriyah / tourism section of Baghdad in 1989. 



 2-public tourism seminar under the supervision of the Tourism Authority in February 1992 / Baghdad. 

 3-annual tourism symposium third in February 1994 / Basra -alarac. 

 4-conference on information technology in the Zitouna University Department of tourism and hotel 
management / Amman-Jordan April -2001. 

 5-conference on economic development and human resources in the Tripoli-Libya / Economic Research 
Center -2002 

 6- conference on investment the Libyan economy in the Gar Younis University / Department of 
Economics -bnghazi - Libya / 2003 

 7-conference on risk management and the knowledge economy in the Zitouna 
       -University / Amman-Jordan in April 2007. 

 8-the first national conference and scientific 10th  at Mustansiriyah University / College of Management 
and Economics / (Iraqi economy (challenges-opportunities-future) -2010 Baghdad .. 

 9-Sixth Scientific Conference of the Third International Scientific  

 Conferences. -Sixth Scientific Conference of the Third International Scientific _almatmr / University of 
Karbala / College of Management and Economics / adoption of scientific capacity for restructuring and 
modernization of administrative, economic and financial in Iraq / May 2011 .. 

 • 10-the first Scientific Conference of the Faculty of religious tourism and management of institutions, 
serviced at the University of Karbala - March 2013. 

 • 11-the Second Scientific Conference of the Faculty of religious tourism and management of hotel 
establishments in Karbala -mar University in 2014. 

 • 12- the international Conference of Sports Science and Health, Faculty of Physical Education, Assiut 
University in Egypt Alexandria 0.2015 

 • 13-the first scientific symposium of the Faculty of Science tourist from the reality of the tourism sector 
and the challenges of security - Faculty of Science tourist -2015. 

 • 14-the first international scientific conference of the Faculty of Humanities and Science University in 
the province of Najaf -2016. 

 • 15-the first annual scientific symposium of the Faculty of Tourism Sciences in support of the 
ALAHWAR and tourism –feb-- 2017. 

 • 16- The second scientific symposium of the Accounting Department in the Faculty of Management and 
Economics / University of Mustansiriya entitled (Reflection of modern requirements for scientific 
research on scientific promotions and classification of quality universities) 28-3-2018. 

 • 17- The first international scientific conference on tourism sciences - Looking Towards the Future - 
Alanya University Alaeddin Kikobat Turkish Governmental - Antalya 13-15 / April 2018. 

 18 - Annual International Conference of the Association of Iraqi Business Administration - Arbil - Nissan 
2018. 

 19 - Annual scientific symposium of the College of Tourism Science - Tourism activity in Iraq - reality 
and ambition) -2018 

 • 20 th Annual International Conference of the Arab Organization and Administrative Development in 
cooperation with the Omani Ministry of Civil Service (The Role of Arab Governments in Achieving 
Sustainable Development Goals 2030) Muscat 26-27-11-2018. 

 Workshops :9 
 1- Participate in a workshop conducted by the organization of university professors / working paper 

entitled (the importance of the balance of supply and demand for labor in the tourism sector in Iraq-- 
reality and proposals) in 2009. participate in a workshop conducted by the organization of university 
professors / working paper entitled- 

 2- Participating in International Tourism Forum Babylon, primarily in the province of Babylon, titled 
(ways to the advancement of the tourism sector in the province of Babylon, 2011). 

 3- Participate in a workshop on the development of the private sector in the Kurdistan region of Iraq -2013 

 4- Participating and the presidency of the first scientific symposium of the Faculty of Science tourist 
sitting on the reality of the tourism sector and the challenges of security - Faculty of Science tourist -2015. 

 5- Participate in a workshop in collaboration between the Faculty of Science and the private tourist 
attraction to  



 Special shrine of Solman Mohammadi administration madain-Baghdad - -2016( Researcher and Head of 
session). 

  

 • 6-participation in program of rehabilitation of the graduates at the center of the art of personal 
interviews - quality dep-2016 Faculty of Science tourist. 

 • 7- participate in a workshop about a file to discuss the marshes and the inclusion of Iraqi archaeological 
cities to the list of heritage in the Mansour Hotel and sponsored by the Tourism Authority in June 2016. 

 • 8-participation workshop for the advancement of the Iraqi reality invitation by the autherity consultants 
in the Council of Ministers on the fifth of September 2016. 

 • 9-participation in workshop held by administration Institute about (the efficiency of tourism education 
outputs in accordance with the requirements of the labor market in Iraq) 09/29/2016- Participation in a 
10-workshop organized by the Institute of Technical Management on the (efficiency of the outputs of 
tourism education according to the requirements of the labor market in Iraq) 29-9-2016 

 • 11 - Workshop on the classification of scientific journals in extra - curricular and higher education and 
scientific research - - - 2017. 

 12 - Workshop on the Mustansiriya University Prize for Sciences and Arts November - 2017. 

 13- Participation in a workshop (Instructions for scientific promotions No. 167 of 2017) promotion of the 
Center's scientific centers 

 • Al-Mustansiriya on the upper floor of the Faculty of Tourism Sciences, 29-3-2018 

 • 14 - Workshop for graduates of the Department of French Language - (foundations and interpersonal 
interview skills for employment) Unit of rehabilitation and follow-up and employment in the Faculty of 
Arts University Mansurih. 

  

• Certification: 
 1• Strengthening English Language Course certificate - Faculty of Arts at the University of Mustansiriyah 

-1992 

 2• teaching methods-cycle continuing education certificate - Mustansiriyah University -1990 

 3• Computer certificate center of the computer at the Faculty of Administration and Economy of 
Mustansiriya - -2011. 

   4- Certificate Course Electronic Learning Requirements and Modern Teaching Methods Continuing      
Education and Training Unit Faculty of Tourism Sciences -   The University of Manchester in September. 
 
5• Certificate of organizing training course as a program coordinator and lecturer at the Center for     
Continuing Education at the Technological University, 4-11-2018. 

 


